
            

 

V Hradci Králové dne 14. března 2023 

Č. j.  
Vyřizuje:  

 

prof. MUDr. Vlastimil Válek, CSc., MBA, EBIR 

Ministerstvo zdravotnictví 
Palackého náměstí 375/4 

128 01 Praha 2 

 

 

Vážený pane ministře, 

tímto dopisem bychom rádi upozornili na problematické místo v minimálních požadavcích 

k získání odborné způsobilosti k výkonu povolání farmaceuta, tak jak je definuje zákon č. 

95/2004 Sb., o podmínkách získávání a uznávání odborné způsobilosti a specializované 

způsobilosti k výkonu zdravotnického povolání lékaře, zubního lékaře a farmaceuta, ve znění 

pozdějších předpisů. Podmínky získání odborné kvalifikace farmaceuta totiž nejsou 

formulovány zcela v souladu s evropskými požadavky, vyjádřenými směrnicí Evropského 

parlamentu a Rady (EU) 2005/36/ES ze dne 7. září 2005 o uznávání odborných kvalifikací (ve 

znění pozdějších změn), a limitují tak dlouhodobý cíl českých farmaceutických fakult zvyšovat 

kvalitu vzdělávání farmaceutů a následovat moderní trendy současné farmacie a farmaceutické 

praxe.  

Zákon č. 95/2004 Sb. ukotvil a v následujících letech opakovaně potvrzuje podmínku, že 

minimálním požadavkem k získání odborné způsobilosti k výkonu povolání farmaceuta je 

absolvování „… nejméně pětiletého prezenčního studia v akreditovaném zdravotnickém 

magisterském studijním programu farmacie obsahujícím teoretickou a praktickou výuku, z toho 

nejméně 6 měsíců praxe v lékárně“1. Přitom podmínkou uznání odborné kvalifikace 

farmaceuta získané v jiném členském státě je dle výše zmíněné směrnice EU absolvovat: 

„…nejméně šest měsíců praktického výcviku v lékárně otevřené pro veřejnost nebo v 

nemocnici pod dohledem farmaceutického oddělení uvedené nemocnice“2.  

 

1
 viz §  odst.  pís . a) záko a č. 9 /  S . 

2
 viz čl.  odst.  pís . ) s ěr i e / /ES 



Z doslovného výkladu ustanovení zákona č. 95/2004 Sb. lze dovodit, že se částečně liší 

podmínky získání odborné kvalifikace pro farmaceuty tuzemské a rámcové požadavky 

příslušné směrnice EU. Tento rozdíl z našeho hlediska nemá žádné opodstatnění a ve 

svém důsledku omezuje možnosti studentů českých farmaceutických fakult rozšiřovat si své 

dovednosti získané v teoretické výuce o relevantní praxi. Proto se domníváme, že by 

ustanovení zákona č. 95/2004 mohlo být vykládáno extenzivně tak, aby se pro účely praktické 

výuky studentů pod lékárnou rozumělo i farmaceutické oddělení nemocnice.  

V posledních letech dochází nejen v České republice k intenzivnímu rozvoji oblasti klinické 

farmacie, který je doprovázen zřizováním oddělení klinické farmacie v nemocnicích v ČR, a 

to i v nemocnicích, které lékárnu nemají, případně jsou v nich tato oddělení organizačně 

zařazena mimo lékárnu, nejčastěji pod náměstka pro léčebně preventivní péči nebo přímo pod 

ředitele nemocnice. V kurikulu studijních programů farmacie v České republice se rozvoj 

klinické farmacie promítl v posílení výuky klinicky orientovaných předmětů, včetně praktické 

výuky přímo na odděleních nemocnic u lůžka pacientů. 

Považujeme za zásadní, aby bylo studentům farmacie v případě jejich zájmu umožněno 

vykonat část své povinné šestiměsíční praxe i na dalších farmaceutických odděleních 

nemocnic, jako např. na zmíněných odděleních klinické farmacie nebo na 

radiofarmaceutických odděleních či v radiofarmaceutických laboratořích v rámci oddělení 

nukleární medicíny. Toto narovnání podmínek s podmínkami běžnými v EU by vedlo 

jednoznačně ke zvýšení kvality farmaceutického vzdělávání v ČR. Zároveň jsme přesvědčeni, 

že znalosti a zkušenosti nabyté na farmaceutických odděleních nemocnic absolventi s výhodou 

uplatní i v dalších segmentech českého zdravotnictví, včetně např. dispenzační a konzultační 

činnosti v lékárnách.  

Chtěli bychom Vás tedy požádat, vážený pane ministře, o vyjádření, zda můžeme již v tuto 

chvíli postupovat při výkladu zákona výše uvedeným způsobem a umožnit studentům 

absolvovat část šestiměsíční praxe „v nemocnici pod dohledem farmaceutického oddělení 

uvedené nemocnice“. Pokud by to současný legislativní stav v ČR neumožňoval, pak bychom 

Vás chtěli požádat o iniciování změny právní úpravy v zákoně č. 95/2004 Sb. a formulovat 

požadavek na šestiměsíční praxi ve studijním programu farmacie obdobně jako to činí směrnice 

EU při uznávání odborné kvalifikace farmaceutů: 

„nejméně šest měsíců praktického výcviku v lékárně otevřené pro veřejnost nebo v nemocnici 

pod dohledem farmaceutického oddělení uvedené nemocnice“. 

 

 



S poděkováním, 

 

 

 

 

doc. PharmDr. Jaroslav Roh, Ph.D. 

děkan Farmaceutické fakulty UK  
v Hradci Králové 

 

prof. PharmDr. Mgr. David Vetchý, Ph.D. 

 děkan Farmaceutické fakulty  
Masarykovy univerzity 

 

 

 

prof. PharmDr. Martin Doležal, Ph.D. 

předseda České farmaceutické společnosti 
ČLS JEP 

 

 

 

PharmDr. Jana Gregorová, Ph.D. 

předsedkyně České odborné společnosti 
klinické farmacie ČLS JEP 

 

 

 

Mgr. Aleš Krebs, Ph.D. 

prezident České lékárnické komory 

 

 

   

 

 


